
 

 

 

 

Z Á P I S 
z jednání výboru Rady plemenné knihy koz (VRPKK), které se konalo dne 2.12.2022 v kanceláři 

SCHOK z.s., Chovatelů 500, Hradištko a online formou v aplikaci MS Teams od 10,00 hodin. 

 

Přítomni: Ing. Ladislav Strnad, Ing. Richard Konrád, Prof. Ing. Luboš Vostrý, Ing. Věra Mátlová, 

Milan Domáň, Ing. Jitka Látalová 

Přítomni online formou přes MS Teams:, Josef Pulíček 

Hosté: Šárka Kořínková 

 

Program: 1. Zahájení 

                        2. Informace o zavádění systému CPH do chovu koz 

                        3. Metodika hodnocení vemen dojených plemen koz  

                        4. Úprava šlechtitelských programů 

                        5. Projednání požadavků z klubů 

                        6. Diskuse 

                        7. Závěr 

 

1) Jednání zahájil v 10,00 hodin přivítáním přítomných předseda Rady Ing. Ladislav Strnad, který 

poté předložil ke schválení program jednání dle pozvánky. Ing. Strnad navrhl ověřovatele zápisu 

Ing. Richarda Konráda, zapisovatelem Ing. Strnada. Přítomno 7 členů VRPKK s hlasem 

rozhodujícím. 

 

2) Prof. Ing. Luboš Vostrý seznámil výbor s aktuálními výsledky z tvorby CPH. K základnímu 

soubor dat, se kterým se nyní pracuje, se přidá ještě rok 2022 a vyhodnotí se. Dalším krokem bude 

praktické ověření výsledků s aktuálním systémem vyhodnocování PH. VRPKK doporučil před 

zavedením systému CPH minimálně 2 zkušební roky, přičemž v prvním roce bude stále probíhat 

sledování a ověřování správnosti systému CPH. Ve druhém zkušebním roce, pokud první rok 

ověřování bude mít pozitivní odezvu, dojde ke zveřejňování výsledků ze systému CPH. VRPKK 

doporučil, aby na jednání RPKK byly data ještě jednou přepočteny a ověřeny s aktuálními PH.  

Prof. Vostrý konstatoval, že u plemene koza burská vzhledem k malé populaci zvířat a malému 

počtu dat z KU, CPH počítat nepůjdou. U plemene koza anglonubijská zdůraznil, že situace je 

obdobná jako u plemene koza burská a CPH počítat nepůjdou. 

  

V 11:30 se z technických důvodů odpojil Josef Pulíček.  

 

V 11:45 bylo jednání přerušeno. Další jednání probíhalo od 12:15. 

 

3) Ing. Strnad informoval VRPKK o praktickém ověření Metodiky hodnocení vemen. Původní 

klasifikační protokol (tabulka) se ukázala při ověření na více chovech jako nevyhovující. Pro 

samotné hodnocení je důležité pouze několik bodů, které lze graficky rozložit příznivěji pro 

hodnotitele. Údaje jako nádoj, pořadí laktace atd. jsou z protokolu vyřazeny. Ing. Strnad zdůraznil, 

že údaje vyškrtnuté z původního protokolu se doplní až při následném zpracování výsledků 

z hodnocení vemen na základě jednání RPKK. 

Na připomínky VRPKK a šlechtitelů bylo v Metodice změněno číslování znaků. Dále bylo do 

metodiky přiloženo několik fotografií z chovů pro přiblížení reálného vzezření vemen.  



 

 

Ing. Strnad obdržel od šlechtitelů fotografie s atypickými a dobře utvářenými vemeny. Vytvořil 

z nich výukový materiál pro šlechtitele. Ing. Konrád doporučil vemene dále fotografovat za účelem 

rozšíření výukové databáze.  

Připomínky klubů, které se týkaly grafického znázornění šíře zadního upnutí, byly do metodiky 

zapracovány. U všech hodnocených znaků je důležitý správný postoj zvířete, popřípadě pokud není 

na první pohled zřejmé lze ověřit pohmatem. 

Ing. Mátlová informovala o zpracování výsledků z hodnocení vemen v zahraničí. VRPKK 

doporučil jako výstup z hodnocení vemen prozatím tabulku např. ve formě excel apod.  

 

Získané výsledky z hodnocení vemen nebudou v následujících letech vstupovat do kritérií pro 

hodnocení a uchovňování zvířat. Metodika hodnocení vemen bude fungovat primárně pro účely 

zmapování populace koz chovaných v ČR. 

 

VRPKK doporučil Metodiku hodnocení vemen ke schválení RPKK. Po schválení Metodiky RPKK 

bude metodika zveřejněna na internetových stránkách SCHOK. 

 

4) Ing. Konrád informoval VRPKK o nutných úpravách ve Šlechtitelských programech. U plemene 

koza búrská doporučil upravit znění metody výpočtu výsledných tříd za vlastní užitkovost (CPH). U 

plemene koza anglonubijská doporučil upravit znění metody výpočtu výsledných tříd za vlastní 

užitkovost (CPH) a vzhledem k malé populaci koz používat pouze jednu metodu pro zjišťování 

mléčné užitkovosti, o které by každý rok rozhodla RPKK.  

Upravené Šlechtitelské programy budou předloženy klubům k připomínkování. 

 

5) VRPKK konstatoval, že u všech klubů proběhli řádné schůze a kluby mají zvolené na další 

funkční období výbory klubů a zástupce do RPKK. Za předsedu klubu chovatelů anglonubijské 

kozy byla zvolena p. Mašátová, za klub kozy zakrslé p. Staňková  a za klub dojených plemen koz  

p. Pokorná. 

 

KCHANK zaslal podněty k jednání RPKK:  

Zveřejnění podkladů pro hodnocení vemen bude po schválení RPKK na stránkách SCHOK. 

VRPKK pověřil Ing. Strnada, že na žádost klubu bude jednat s Ing. Vejčíkem o stížnostech 

na jeho hodnocení zvířat na NT.  

Ing. Konrád informoval, že z důvodu zablokovaných finančních prostředků nebylo možné 

šlechtitele vybavit váhou na mléko. Po uvolnění prostředků bude úkol splněn. 

Žádost klubu o 4. odběr mléka u metody EC pro účely KU za stávajících finančních 

podmínek VRPKK projednal a ke schválení RPKK nedoporučuje. Vzhledem k pracovním 

kapacitám a finanční náročnosti nelze zajistit 4. odběr mléka za stávajících finančních podmínek.  

Nefunkčnost vyplňování ZO. Online vyplňování formuláře na ZO bylo od srpna 2022 na 

webových stránkách z důvodu neustálého napadání systému hackery zablokováno a zatím 

nefunguje. Ing. Konrád konstatoval, že chovatelé mají k dispozici formulář ve wordu a možnost 

zasílat přímo přes e-mail na plemennou knihu koz. VRPKK pověřil Ing. Konráda, aby byl systém 

zprovozněn, popřípadě uveden odkaz na formulář ve wordu. 

Parentita zvířat probíhala u AN kozlíků zatím pouze namátkově. Ing. Konrád informoval, že 

v roce 2022 namátkový odběr nebyl uskutečněn z finančních důvodů.. V roce 2023 by bylo vhodné 

namátkové odběry obnovit.  

Na MZe byl již podán návrh na úpravu dotačního titulu 2.A.a. Podpora ověřování původu, který byl 

rozšířen o berany a kozly. Od roku 2024 po notifikaci Evropskou komisí by byl původ ověřován u 

všech kozlů, kteří by byli předváděni na bonitačních přehlídkách. O finanční stránce se zatím jedná. 



 

 

 

KCHZK zaslal podněty k jednání RPKK: 

 Klub zaslal žádost o rozdělení bonitovaných kozlíků při NT na dvě věkové kategorie. 

VRPKK doporučuje klubu, aby zaslal odůvodněné stanovisko k této žádosti a navrhl váhové rozpětí 

k věku zvířat, tak jako je to u ostatních plemen koz.  

 

KCHDPK zaslal podněty k jednání RPKK: 

 Připomínky k Metodice hodnocení vemen koz byly zapracovány. 

 Žádost klubu o zavedení 4. odběru mléka v KU kategorie EC s odpovídajícím navýšením 

ceny za KU. Ing. Konrád informoval VRPKK, že vzhledem k celkové ekonomické situaci v ČR a 

aktuálnímu úbytku chovatelů v KU není navýšení sazeb v rámci KU zatím reálné. 

 Žádost klubu o zavedení náhradního vzorku je již ve ŠP uvedena. Náhradní vzorek a s ním 

spojený i tzv. 4. odběr je dále počítán dle sazebníku KU.  

 

6) V rámci diskuze Ing. Konrád seznámil VRPKK s aktuálním stavem koz v KU a produkcí kozlů 

za rok 2022. V rámci diskuze byl projednán požadavek p. Pokorné na vstup do metody zjišťování 

mléčné užitkovosti kategorie AC. VRPKK zamítl tento požadavek z důvodu malého počtu koz 

v této kategorii a tím nemožnosti počítání konečných výsledků.  

 

 

7) Po vyčerpání všech bodů programu předseda Rady Ing. Strnad všem přítomným poděkoval za 

konstruktivní jednání a zasedání v 14,30 hodin ukončil. 

 

 

 

Zapsal: Ing. Ladislav Strnad 

 

Ověřil: Ing. Richard Konrád 

                

 

 

 


